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تیر خلاص دولت به طرح حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی؟

شرق: ارز دولتی، ارز چهارهزارو۲۰۰ تومانی  �
یا همان «ارز جهانگیری» که به نام معاون اول 
رئیس جمهور پیشــین نام گذاری شــده اســت، 
وضعیتــی نامشــخص دارد. در تازه ترین اخبار 
مربوط به آن احســان خانــدوزی، وزیر اقتصاد 
دولت رئیســی گفت دولت به این نتیجه رسید 
که بــا توجه بــه پیامدهای منفی اجــرای این 
طرح «در بخش تولیــد» و با نظر به حذف قید 
دوفوریت لایحه آن توســط مجلس دولت نیز 
اجرای این طــرح را به تعویق خواهد انداخت. 
در اثنــای بحث نیز گزارش هایی غیررســمی از 
بی میلی دولت برای حذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی منتشر شد که حالا به شکل رسمی تأیید 

می شود. 
بحث حــذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی در 
حالی به این مرحله رســیده است که دو تا سه 
مــاه در ابتــدای کار دولت به بحــث درباره آن 
صرف شــد و مطالب فراوان درباره آن نوشــته 
شــد و نظرها به هم نزدیک نشــد. در جلساتی 
که ابراهیم رئیســی هنگام تســلیم لایحه آن با 
اقتصاددانان برگزار کرد، عمده شــرکت کنندگان 
با آن مخالــف بودند و درباره عواقب اجتماعی 
و سیاســی آن تذکر دادند و کمتر حرفی درباره 
پیامدهای منفی آن برای تولید گفته شد. عرضه 
این ارز اساسا برای واردات است و نکته آنکه بنا 
بر گزارش های رســمی هشت میلیارد دلار ارزی 
که برای این منظور در نظر گرفته شده بود، اصلا 
تمام شده اســت. به گزارش ایسنا در تاریخ ۲۰ 
آبان ۱۴۰۰ میزان تأمین ارز کالاهای اساسی با ارز 
ترجیحی در بودجه ســال جاری هشت میلیارد 
دلار بوده؛ اما آنچــه  بانک مرکزی گزارش داده 
است، نشان داد که تأمین ارز صورت گرفته برای 
واردات کالاهای اساسی در نیمه اول سال جاری 
بیش از هفت میلیارد دلار بوده و در مجموع با 
واردات واکســن شرایط به نحوی پیش رفته که 
تقریبا تمامی هشت میلیارد دلار پیش بینی شده 
برای کل ســال در نیمه اول تمام شــده است. 
بر این اســاس بــا توجه به ضــرورت تأمین ارز 
کالاهای اساســی در فرصت باقی مانده تا پایان 
ســال، دولت لایحه افزایش تأمیــن منابع با ارز 
ترجیحی و افزایش ســقف آن از هشت میلیارد 
دلار قانــون بودجه به ۱۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 

دلار را به مجلس پیشنهاد کرده است. 
در حالی صورت  افزایــش  این درخواســت 
گرفتــه که از دلایل آن افزایــش قیمت جهانی 
و  وارداتــی  کشــاورزی  و  دامــی  نهاده هــای 
خشک ســالی در ســال جاری بوده کــه نیاز به 
تأمیــن ارز بــا نــرخ ترجیحــی را افزایش داده 
اســت. اما آنچه  حتــی نزدیکان دولــت نیز به 
آن اذعــان دارنــد، ناتوانــی ارز ترجیحی برای 
کنترل قیمت ها ســت به شــکلی کــه برخی از 
کالاهایــی که شــامل تخصیــص ارز ترجیحی 
می شــوند، گویی در بــازار با قیمــت دلار آزاد 
بــه مردم عرضــه می شــوند. نهاده های دامی 
یکی از کالاهایی اســت که بــا دلار چهارهزارو 
۲۰۰ تومانی وارد ایران می شــود اما بهای مواد 
پروتئینی در بازار با قیمــت دلار آزاد به فروش 
می رســد که در حال حاضر شــش تا هفت برابر 
دلار جهانگیری اســت. یکی از وب ســایت های 
پرخواننــده اقتصادی حتی از قول یک تحلیلگر 
اقتصــادی مدعی شــد تاکنون بیش از هشــت 
میلیارد دلار و بیــش از ۱۲ میلیارد دلار به بازار 
آمده است. اما هرچند دولت برای اضافه کردن 
ارز ترجیحی به اجازه مجلس نیاز دارد اما برای 
حذف آن به این اجازه نیاز ندارد و هم اکنون به 
نظر می رسد بی میلی خود را به مجلس نسبت 
می دهد که فقط قیــد دوفوریت آن را تصویب 
نکرد. احتیاطی که دولت حتی در انتشــار اخبار 
مربوط به این موضوع نشــان می دهد، نشان از 
ایــن دارد که به جد از عواقــب حذف یارانه به 
هرشکلی بیمناک است و احتمالا تجربه دولت 
پیشین را در این موضوع از نظر دور ندارد. تورم  
بســیار بالای کالاهای اساســی در ایران چندان 
رمقی برای خانوار ایرانی باقی نگذاشــته است. 
اواخر آبان امســال رئیس اتاق بازرگانی تهران 
گفت نرخ تورم حدود ۴۵.۴ درصد اســت که با 
وجود کاهش ۰.۴ درصدی همچنان رقم بالایی 
است. تورم نقطه به نقطه نیز ۳۹.۵ است. یعنی 
یک خانوار ایرانی امســال بــرای خرید یک کالا 
نســبت به مهر سال گذشته ۳۹.۵ درصد هزینه 
بیشــتری پرداخت می کند و «این موضوع برای 
جامعه خطرناک اســت». اما تا قبل از اظهارات 
خاندوزی رسانه ها عنوان «سردرگمی» را برای 
طرح حــذف دلار چهارهــزارو ۲۰۰ تومانی به 
دولت نســبت می دادند. هرچند پورابراهیمی، 
کار  مجلــس  اقتصــادی  کمیســیون  رئیــس 
این طــرح را حداقل برای امســال تمام شــده 
می دانســت و گفت: «به نظر مــن تا این لایحه 
تبدیل به قانون و ابلاغ شــود، دیگر شاید خیلی 
به درد دولــت نخورد که بخواهد برای ســال 
۱۴۰۰ تصمیمــی بگیرد. لــذا پیش بینی من این 
اســت که این لایحه اجرائی نمی شود». اکنون 
این گمانه زنی با ســخنان مرد اقتصادی دولت 
قوی تر شده است و سؤال پیش رو این است که 
امســال به کنار، دولت در بودجه ۱۴۰۱ برای این 

ارز چه تصمیمی خواهد گرفت؟
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دبیر اجرائی نظام صنفی کشاورزان اصفهان در گفت وگو با «شرق»:

در بهترین حالت زاینده رود ۵ سال دیگر احیا می شود
چه شد که تجمعات کشاورزان در اصفهان دو جمعه متفاوت را پشت سر گذاشت؟

برجام و رابطه تل آویو- واشنگتن
چنانچه بتوان اظهارات این مقام اطلاعاتی رژیم 
صهیونیستی را در در نگاه اول در چارچوب اختلافات 
سیاسی داخلی این رژیم بر سر منافع حزبی -گروهی 
تعبیر کرد و ســایر ملاحظاتی را کــه می توان از آن 
برداشــت کرد، به زمان مذاکراتی مناسب آن موکول 
کــرد، اما در واقع امر نمی تــوان از کنار این واقعیت 
هم به ســادگی عبور کرد که ایالات متحده با اذعان 
بــر بی ثمربودن هــر راه حلی در موضوع هســته ای 
جمهــوری اســلامی ایــران به جــز روش گفت وگو 
و تعامــل، ابتــکارات بســیاری بــرای مجاب کردن 
هم پیمانان و شرکای منطقه ای و بین المللی خود به 
کار گرفت که نباید از دید مذاکره کنندگان و مسئولان 

دیپلماسی کشور دور بماند.
از ســوی دیگر، سایت اسرائیلی «Walla» ضمن 
هشدار به دولت فعلی رژیم صهیونیستی از مقامات 
این رژیم به ویژه از نخســت وزیر رژیم خواسته است 
بســیار محتاط باشــند؛ زیرا هرگونه تحرکی در قبال 
ایران می تواند انزوای سیاسی این رژیم را به همراه 
داشته باشد. این ســایت در مطلبی به قلم «باراک 
راویــد»، ســرمقاله نویس خود، خاطرنشــان کرده 
اســت که مواضع نفتالی بنت در تضاد با قول های 
قبلی اوســت. بر پایه این منبع سه ماه پس از آنکه 
نفتالــی بنت، نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی، به 
رئیس جمهوری ایالات متحده قــول داده بود وارد 
حوزه تبلیغات علیه بازگشت آمریکا به موافقت نامه 
هسته ای نمی شــود، به نظر می رســد نخست وزیر 
فعلی قصد تکرار سیاســت های نخست وزیر سابق 
را دارد و ایــن امر باعث ایجاد فضایی می شــود که 
ایــالات متحده به منظور نزدیک شــدن بــه مرحله 
از سرگیری مذاکرات هســته ای با ایران، از آن دوری 

می جوید.
یــادآوری می شــود که ســایت مورد اشــاره از 
سیاســت های نتانیاهو در خصوص پرونده هسته ای 
ایران در دوران ریاســت جمهوری بــاراک اوباما نیز 
انتقاد کرده و معتقد بود این امر باعث می شود رژیم 
صهیونیستی امکان اثرگذاری بر سیاست های آمریکا 

در قبال ایران را از دست بدهد.
در شــرایطی که مســئولان رژیم صهیونیستی از 
تحقق هرگونه موافقت نامــه حداقلی درخصوص 
مسائل هسته ای ایران از سوی دولت ایالات متحده 
به شــدت واهمه دارند، روزنامه هاآرتص در یکی از 
مقالات اخیر خود نوشته است آمریکایی ها علائمی 
را در رفتار های خود بروز می دهند که این احســاس 
از آن اســتنباط می شود که واشــنگتن آماده است 
از همه چیز بگذرد تا بــه امضای یک موافقت نامه 

هسته ای با ایران برسد.
تصریح روشــن و آشکار راهبرد ایالات متحده در 
قبال مذاکرات هســته ای با جمهوری اسلامی ایران 
از سوی منابع رژیم صهیونیستی که حکایت از عزم 
واشنگتن برای رسیدن به توافق با تهران، علی رغم 
مخالفت های همیشــگی این رژیم ، در کنار اقدامات 
و تلاش هــای پیگیرانــه آمریکا برای فراهم ســازی 
مقدمات اجماع بین المللی برای تشــدید فشــار ها 
علیــه ایران، در صورت فقــدان اراده لازم در طرف 
ایرانی برای رسیدن به توافق، گویای شرایط حساس 
و پیچیده پیش روی تیم مذاکره کننده کشــورمان در 

مذاکرات روزهای آتی است.
مذاکرات هسته ای وین در هشتم آذرماه با تمام 
فراز و فرود های خود و مواضع و شــروط گوناگونی 
که مسئولان جمهوری اســلامی ایران و طرف های 
مقابل برای ازســرگیری مذاکرات هســته ای اعلام 
کرده اند، قرار اســت در پایتخت اتریش از سر گرفته 
شــود. صحنه آرایی و فضای تشریح شده، حکایت از 
آن دارد که ایالات متحــده تمامی تلاش های خود 
را بــرای اثرگذاری بر مواضع کشــورها و جناح های 
مخالــف مذاکــرات هســته ای و موافقت نامــه با 
جمهوری اســلامی ایران که کم هم نیستند، به کار 
گرفته تا بتواند مذاکرات آتی وین را به ســرانجامی 
که مد نظر واشنگتن است، هدایت کند. این سرانجام 
می تواند با ابتکارات، عملکرد و مواضع متین مبتنی 
بر منافع ملی جمهوری اســلامی ایــران به خروج 
کشور از شرایط تحریمی ســخت و آزار دهنده برای 
مردم شریف و صبور ایران و دوری از پیش فرض های 
موهومی که انطبــاق چندانی نیز با واقعیات ندارد، 
بینجامد. هرچند سفر هفته گذشته مدیرکل آژانس 
به تهران و نوع خبر رسانی و اطلاعات مربوط به این 
ســفر و جمع بندی آن، چشم انداز شــفافی را برای 
آینده ایــن مذاکرات و دســتیابی بی ماجرا به نتایج 

مطلوب و مورد انتظار عمومی تصویر نمی کند .

فاطمه علیان: از ۱۵ ماه گذشــته تاکنون، زاینده رود 
فقط ۲۰ روز برای کشــاورزان شرق و غرب اصفهان 
جریان داشــت و همین بهانه ای شــد که از ۱۶ آبان 
ماه، کشاورزان بســتر تفتیده و خشک زاینده رود را با 
برپاکردن خیمه های رنگــی محل اعتراض خود قرار 
دهند. اگرچه اعتراض کشــاورزان یک دهه ســابقه 
دارد، امــا جمعه دو هفته پیش حضــور هزاران نفر 
اصفهانی، با شعار احیاي زاینده رود و اجرای مصوبات 
۹ماده ای ایــن مطالبه را به روشــی نو بــه جامعه 
مخابره کرد. صنف کشــاورزی در روز ســوم آذرماه، 
صورت جلسه توافقات خود را در بیانیه ای اعلام کرد 
و هم نامه اداری مصوبات جلســه نمایندگان صنف 
کشاورزان (شــورای میرآب ها و آب بران) در تاریخ 
دوم آذر را در فضای مجازی منتشــر کرد. «اسفندیار 
امینی» دبیر اجرائی نظام صنفی کشــاورزان اصفهان 
پس از ۲۰ روز سکوت خبری در گفت وگویی با «شرق» 
جزئیاتی تازه از شــرایط روزهای گذشــته و جلسات 
مختلف نمایندگان کشــاورزان با مســئولان مطرح و 
در نهایــت هم تحلیلی از وضعیت کنونی و شــرایط 

این روزها ارائه می کند.

 آقای مهندس، در ابتدا از مصوبات جلســه با  �
اســتاندار اصفهان بگویید. آیا صنف کشاورزی از 

موضع خود عقب نشینی کرد؟
جلســه مشــترک نماینــدگان صنف کشــاورزی، 
شــورای میرآب ها و آب بران شــرق و غــرب و اداره 
اطلاعات اســتان و مجمع رهــروان امربه معروف و 
نهی ازمنکر روز سه شــنبه، دوم آذرماه، ساعت ۱۹ به 
اجرای خواست های  اســتاندار درخصوص  میزبانی 
۹ گانــه کشــاورزان متحصن زاینده رود برگزار شــد و 
پــس از بحث و تبادل نظر فــراوان مصوباتی را دربر 
داشت که در هفت بند به اطلاع عموم رسیده است. 
قرار بود روز پنجشــنبه جلســه ای با حضور معاون 
هماهنگی امور عمرانی اســتاندار برای نحوه اجرای 
این مصوبات برگزار شــود که متأســفانه برگزار نشد 
که شــاید به علت شــلوغی های اخیر بوده اســت. 
صنف کشــاورزی به خواسته ای نرسیده و قرار است 
از اوایــل همین هفته مصوبات اســتانی که شــامل 
تشکیل کمیته چهارگانه استانداری، جهاد کشاورزی، 
آب منطقه ای و صنف کشــاورزی به دستور استاندار 
برای پیگیری امور مربوط به کشــاورزان داخل استان 
است و همچنین شــامل مصوبات کارگروه سازگاری 
با کم آبی، شــورای عالــی آب، شــورای هماهنگی 
زاینــده رود و ارائه گزارش مســتمر آن به اســتاندار 
خواهد بود و تاریخ پیشــنهادی بازگشــایی آب برای 
کشت پاییزه و پروژه پساب فاضلاب اصفهان و اعتبار 
مورد نیاز توســط اســتاندار و ارائه گزارش پیشرفت 
کار در بــازه زمانی ۱۵ روزه اجرائی شــود. در بخش 
دیگرمصوبات توافق شده، هم پیگیری های فرااستانی 
درباره مصوبات کارگروه سازگاری با کم آبی، شورای 
عالی آب و شــورای هماهنگی زاینده رود در اســرع 
وقت آغاز می شــود و طی بازه های ســه ماهه نتایج 
آن به اســتاندار و کشاورزان ارائه خواهد شد. پس تا 
این لحظه خواســته احیای زاینده رود محقق نشده و 
قرار است مصوباتی که نزدیک به یک دهه مسکوت 

مانده از اوایل همین هفته به طورجد دنبال شود.
 آیا نگرانی مردم برای زاینده رود منتقل شــده  �

اســت؟ به نظر مــردم حداقل در چهار اســتان 
مستقیما با مشکل زاینده رود دست به گریبان اند!

مردم نگــران زاینده رود هســتند و عــده ای هم 
صحبت های بی ســند ارائه می کنند. در ســال ۹۲ در 
شــورای عالی آب مصوبات ۹ماده ای در بخش های 
مختلــف اعــم از پرداخــت خســارت، بازگشــایی 
زاینــده رود، تأمین منابع، پســاب، توقف بارگذاری ها، 
مباحث نظارتی و ســاماندهی رودخانه، آزادســازی 
حریم و بســتر به تصویب رســید و طبــق مصوبات 
وظایف تمــام بخش هــای اجرائی تعییــن تکلیف 
شــد. بخشــی از این وظایف هم به صنف کشاورزی 
واگذار شد که از سال ۹۳ وزارت نیرو ترجیح داد این 
وظایف را به چند شرکت واگذار کند که به علت عدم 
دقت به اهمیت مســائل اجتماعی در حوضه آبریز 
این شــرکت ها نتوانســتند از عهده اجرای آن برآیند. 
تدبیری در شــورای هماهنگی زاینده رود و شــورای 
عالی آب اتخاذ شــد که از ظرفیت کشــاورزان برای 
انجام ســاماندهی رودخانه استفاده شود. در همین 
راســتا ســازوکار اجتماعی ســاماندهی رودخانه به 
نظام صنفی کشــاورزی و اجرای آن هم به تشــکل 
آب بران واگذار شد و تمام این وظایف محمل قانونی 
دارد که متأســفانه عــده ای حرف غیرمســتند ارائه 
می کنند. برای اجرای ساماندهی رودخانه دفتر فنی 
استانداری، شرکت آب منطقه ای، شرکت های ناظر، 
کمیته ساماندهی با هفت کارگروه ساماندهی، بر این 
روند نظارت دارند که تا مقطعی هم که به سرانجام 
رسید و این کار در کشور بی نظیر بود. منتها عده ای در 
این دســتگاه ها از ورود کشاورزان و صنف کشاورزی 
ناراحت اند، چراکه حضور ذی نفعان کشــاورز هرچه 
در ســاماندهی رودخانــه پررنگ تر شــود با تعارض 
منافــع ســازمان ها همراه می شــود که با اشــاعه 
اطلاعات غیرواقع این مســئله را به حاشیه می برند. 
من با ضــرس قاطع به مردم و کشــاورزان اطمینان 
می دهــم چیــزی جزء احیــای زاینــده رود و اجرای 
مصوبات ۹ماده ای پیگیری نمی شــود و منطقی ترین 
مسیر برای جریان زاینده رود از سراب تا پایاب همین 
قوانین به تصویب رســیده است و مراقب حرف های 

بی سند باشند.
 پس چرا قرارداد ساماندهی رودخانه با شرکت  �

آب منطقه ای را امضا نکردید؟
به علت حواشی بســیاری که برای شخص بنده 
ایجاد کردنــد ترجیح دادم هیچ قــراردادی را امضا 
نکنم و انرژی خود را صرف مسائل مهم  تری کنم که 

نیازمند مدیریت است.
 برویم ســراغ مقایســه دو جمعه گذشــته؛  �

چرا جمعه گذشــته اجتماع مردم بــرای احیای 
زاینده رود مسالمت آمیز برگزار شد و این جمعه با 

درگیری همراه شد؟
نظــام صنفــی کشــاورزی، شــورای میرآب ها و 
آب بران معتقد اســت که هر اقدامی باید در مسیر و 
مدار قانون پیش برود. اما شــما در نظر داشته باشید 
کشــاورز جوانی که بیش از یک ســال اســت هیچ 
کشــتی انجام نداده، زمین هایش نابود شده و با فقر 
دســت به گریبان است و از ســوی دیگر با تخصیص 
ناعادلانــه توزیــع آب مواجه می شــود از چه راهی 
خشــم خود را نشــان دهد! شــرکت آب منطقه ای 
اصفهان نظارتی بر ایســتگاه برداشت پمپاژ آب یزد 
نــدارد و اطلاعاتی از میــزان تخصیص آب به یزد در 
دسترس نیست. از آن طرف استاندار یزد از تأمین آب 
شــرب از طریق تانکر در این استان خبر می دهد؛ این 
درحالی است که در گذشته و پیش از تخصیص آب از 
حوضه زاینده رود -به شرط بهره برداری از تونل سوم 
کوهرنگ- این اســتان دچار مشکل آب شرب نبود و 
تخصیص بیش از ۸۰ میلیون مترمکعب آب به بهانه 
ارتقای کیفی آب آشــامیدنی یــزد تخصیص یافت. 

چه اتفاقی افتاده اســت که آب 
آشــامیدنی این اســتان ازطریق 
از  تأمین می شود!  تانکررســانی 
ســوی دیگر می خواهند به این 
خســارت  معترض  کشــاورزان 
این  نباید  پرداخت کننــد؛ چــرا 
خســارت را به کســانی داد که 
قانونی، آب پمپــاژ می کنند و با 
آنها  پمــپ  خســارت  پرداخت 
جمع آوری شــود! بیــش از یک 
کشــاورزان،  که  می شــود  سال 
آبی بــرای کشــت نداشــتند و 
چشم اندازی هم پیش رو نیست! 
حدیث نبوی داریــم که «من لا 
معاش له لا معاد لــه»؛ انتظار 
نباید داشــت کــه اوضاع عادی 
باشــد. اینکه با صنف کشاورزی 

جلسه برگزار می کنند و به یک توافق نسبی می رسند 
به این مفهوم نیســت که جامعه به آرامش رسیده 
است. چنین صحبتی ســاده انگاری است! قطعا اگر 
بیانیه صادر نمی کردیم و چادرها جمع آوری نمی شد 
آیا ممکن بود خیل جمعیت را مانند جمعه گذشته 
مدیریت کرد؟ برای جلوگیری از تنش تقویت اعتماد 
دوطرفــه ضروری اســت. مســئولان نبایــد وظایف 
خود را به برگزاری جلســات محدود کنند بلکه باید 
اقداماتــی انجام دهند که به جلــب اعتماد با مردم 
بینجامد و مســئولان نسبت به اقدامات گذشته خود 
پاســخ گو باشــند و نباید مدام از مردم خواســت که 
خویشــتن داری کنند. اگر مدیــران قاصر و ترک فعل 
به جامعه معرفی می شدند و با آنها برخورد قانونی 
می شد مردم هم به اعتماد بیشتری می رسیدند. چرا 
جلســاتی که در تهران برگزار می شود نماینده ای از 
صنف کشــاورزی در آنجا حاضر نیســت! وضعیت 
کنونی ماحصل تصمیم مدیرانی اســت که از استان 
در جلســات پایتخت شرکت می کنند و اجازه حضور 

نماینده ای از صنف کشاورزان نیست!
 چرا تفاهم نامه نظارت مشــترک نظام صنفی  �

چهارمحال وبختیاری  بــا  اصفهــان  کشــاورزان 
اجرائی نشد؟

با وجود اینکــه مصوبه ملی دریافت کرده بودیم 
تا صنف کشــاورزی چهارمحال وبختیاری و اصفهان 
نظارت مشــترک بر حوضه زاینــده رود انجام دهند، 
اســتان مجاور بدعهدی کرد و البتــه رئیس حوضه 
آبریز هم پیگیری های لازم را انجام نداد. بارها گفتیم 
بحث نظارتی را در اســتان اصفهان پیگیری کنیم که 
با دست اندازی نمایندگان مردم همراه شد. ای کاش 
می شد مناظره های بلندمدت برگزار شود تا مردم به 
اطلاعات شــفاف و صحیح دسترســی داشته باشند 
خواســته ای که سال هاست مطرح شــده و هیچ گاه 

اجرا نشد.
 تا قبل از دهه ۳۰ و احداث تونل یک کوهرنگ  �

و طــرح انتقــال آب، نقش نظــام میرآب ها در 
حوضه زاینده رود برجسته بود. آیا امیدوارید این 

نظام با همان کارکرد احیا شود؟
در هیچ مقطعی از تاریخ نباید شورای میرآب ها از 
حوضه آبریز جدا می شــد و با نقض قانون این اتفاق 
افتــاد. در ســال ۱۳۵۰، قانون تعاونی کــردن تولید، 
شــرکت های تعاونی تولید با عضویــت بهره برداران 
تشــکیل شــد تا نظارت کافی و مدیریــت بر مجاری 
آبی و شــبکه های آبرسانی داشته باشند. پیش از آن 
هم بنگاه مستغلات آبیاری با مشارکت بهره برداران 
و همچنیــن مــاده ۲۱ قانون توزیــع عادلانه آب هم 
وزارت جهاد کشــاورزی را مکلف به تقسیم و توزیع 
آب کشاورزی دانســته است و به همین سبب اجازه 
تشکیل شرکت های تعاونی تولید و تشکل آب بران به 
وزارت جهاد کشاورزی واگذار شد. پس قانون نظارت 
و مدیریت مشــارکتی ذی نفعان حوضــه زاینده رود 
بوده است و راهی جز نظارت مشارکتی بهره برداران 

حوضه زاینده رود و شورای میرآب ها نیست.
 راه حــل برون رفــت از مشــکل زاینــده رود  �

چیست؟
دو راه حل نهایی پیش راســت. یکــی «تأمین آب 
تخصیص داده شده» است که دولت باید یا منابع آب 
را تعریف کند یا با پرداخت خسارت پمپاژهای مجوز 
داده شده را جمع آوری کند. دوم «ساماندهی حوضه 
آبریز زاینده رود» اســت تا لگام گســیختگی حاکم بر 
رودخانه زاینده رود با مشارکت ذی نفعان سروسامان 
بگیــرد. ۸۰ درصد مشــکل در 
تأمیــن آب خلاصه می شــود و 
دولت موظف اســت از سال ۶۱ 
شمســی هرگونه آب تخصیص 
داده شــده را تعیین تکلیف کند 
که با تبعــات پیش آمده اعم از 
فرونشســت، کمبود آب شرب و 
بهداشــت، پدیده ریزگرد و... اگر 
اقــدام عاجلی برای آن نشــود، 
چشــم انداز خوبی پیش روی ما 

نخواهد بود.
آیا می توان  این اوصاف،  با     �
مســئله  ســال  دو  مــدت  در 

زاینده رود را حل کرد؟
تمــام  اگــر  به هیچ وجــه؛ 
هــم  شــرایط دست به دســت 
خوش بینانه تریــن  در  دهنــد 
حالت پنج ســال زمان می برد تا این حوضه آبریز از 
لگام گســیختگی خارج شود. چراکه ۴۳ هزار حلقه 
چاه در حوضه زاینده رود حفر شده و سرشاخه های 
حوضه آبریز با بندهای آبخیزداری مســدود شده و 
بالــغ بر ۱۲ هزار چاه حریمی در دو اســتان به ثبت 
رسیده و بیش از ســه هزار پمپاژ بر رودخانه است، 
حریم و بســتر رودخانه اشغال شــده و در جاهایی 
عرض رودخانه به کمتر از ۱۰ متر رســیده اســت و 
موارد بســیار دیگر، چطور می تــوان در مدت کوتاه 
علاج کرد. برای همین باز هم تأکید می کنم که باید 
مناظره ای عمومی ازطریق رســانه ها برگزار شود تا 
مردم آگاه شــوند و برای رفع این مســائل همراهی 
کنند. مسائل زیســت محیطی حوضه آبریز در سال 
۱۳۴۹ با احداث ســد زاینده رود پدیدار می شــود و 

مشکلات ریشــه دار با نیم قرن ســابقه را که در ۱۵ 
سال اخیر شــدت گرفته اســت، نمی توان در مدت 

کوتاه حل کرد.
 شــما به تغییــرات اقلیمی که کــره زمین را  �

دربرگرفته به عنوان عامل مؤثر در کمبود بارش در 
حوضه زاینده رود باور دارید؟

مــن به تغییر اقلیــم باور دارم نه تفســیری که 
بر این باور اســت که تغییــر اقلیم منجر به کاهش 
بارش در حوضه آبریز زاینده رود شــده اســت. به 
آمارها در ســه سال زراعی گذشــته مراجعه کنید. 
در ســال زراعی ۹۸ بارش هــا در حوضه زاینده رود 
۲۱۴۴ میلی متر بود که در ســال زراعی بعد، ۱۳۱۰ 
میلی متر به ثبت رسید و در سال زراعی گذشته هم 
با ۹۱۰ میلی متر بارش همراه بود. به طور متوســط 
در سه سال گذشته با ۴۲۲۰ میلی متر بارش مواجه 
بودیم که به طــور متوســط ۱۴۵۰ میلی متر بارش 
داشــتیم و ســالانه ۱۵۰ میلی متر بیش از متوسط 
نرمال بارندگی ثبت شده است. چهار میلیاردو ۳۱۷ 
میلیون مترمکعب آب وارد ســد زاینده رود شده و 
ســالانه هزار و ۴۴۰ میلیون مترمکعب آب وارد این 
مخزن شــده اســت و به ۸۵۰ میلیون مترمکعب 
آب که در این سه سال زراعی در بالادست حوضه 
زاینده رود برداشــت شده اســت اضافه کنید. پس 
کمبود بارش نداشــتیم. تغییرات اقلیمی بر تبدیل 
برف به باران نقش داشــته اســت کــه البته برای 
اقلیم ما بهتر اســت که جنس بارش ها به صورت 
برف باشــد اما باران روانابی زیادتری دارد و با سد 
کنترل می شــود. پس حوضه زاینــده رود با کم آبی 
مواجه نیست! و تغییر اقلیم باعث کاهش بارش ها 

در این حوضه نشده است.
  برویم ســراغ صنایع؛ عده ای بر این باورند که  �

بلعیده اند؛  را  زاینده رود اصفهان  صنایع فولادی، 
باور دارید؟

دروغ بزرگی اســت. صنایع از نظر زیست محیطی 
اصفهــان را با مشــکلات عدیده ای مواجــه کردند 
اما ســهم اندکی از آب زاینده رود دارنــد. از مهرماه 
ســال گذشــته تاکنون، زاینده رود فقط ۲۰ روز برای 
کشت شــرق و غرب جریان داشــت. از چم آسمان 
که محل ایستگاه یزد و شــرب اصفهان بزرگ است، 
۱۵ ماه می شــود آبی به پایین دســت جریان نداشته 
و ایســتگاه پمپاژ ذوب آهــن، فولادمبارکــه، صنایع 
نظامی، پالایشــگاه و نیروگاه پایین چم آســمان قرار 
دارنــد و صنایع کماکان بــه فعالیت مشــغول اند. 
سؤال اینجاست آب را از کجا تأمین می کنند؟ اگرچه 
مصرف آب صنایع اصفهان ناچیز اســت اما به علت 
توســعه های جمعیتــی و شــهری و رشــد فزاینده 
مهاجرت گرفتاری هــای زیادی برای این اســتان به 
همــراه داشــتند و متهم اصلی را باید در برداشــت 
بی رویه به علت توسعه وسیع کشاورزی در بالادست 

چم آسمان جست وجو کرد.
  واکنش نظام صنفی کشــاورزی اصفهان، به  �

طرح هــای انتقال آب نظیــر بن-بروجن و تونل 
گلاب چیست؟

کشــاورزان اعلام کردنــد به هیچ عنــوان اجازه 
طرح هــای انتقال آب نظیر بن-بروجن، تونل گلاب و 
هیچ طرح انتقال دیگــری را نمی دهند. منبع تأمین 
تونل گلاب کجاســت؟ مصوبه شورای عالی آب که 
از تاریــخ ۹۲/۱۰/۲ هیچ گونــه بارگــذاری بر حوضه 
زاینده رود نشــود و حتی طرح هایــی که پیش از این 
تاریــخ مجوز گرفته انــد شــامل بن-بروجن و گلاب 
می شــود یا خیر؟ حکمی کــه در دادگاه تجدیدنظر 
نهایی شــد و هرگونه طرح انتقــال آب جدید به ویژه 
بن-بروجن را محکوم کرد، چه می شود؟ منبع تأمین 
آب در طــرح توســعه جمعیتی با احــداث ۴۰ هزار 
واحد مســکونی جدید در استان اصفهان کجاست؟ 
بــا بهره برداری تونــل گلاب ۳۰۰ میلیون مترمکعب 
آب برداشت می شــود که ادعا می کنند بیشتر از سه 
مترمکعب برداشت نمی کنند که می شود ۱۰۰ میلیون 
مترمکعب؛ برداشــت آب با طرح بن-بروجن هم از 
حوضه زاینــده رود به حوضه کارون بــا ۵۰ میلیون 
مترمکعب آب همراه است و اجرای ۳۱ طرح جدید 
در اســتان چهارمحال وبختیاری هم با برداشت ۱۰۰ 
میلیون مترمکعب توأم می شــود که در مجموع به 
برداشــت ۲۵۰ میلیون مترمکعب آب می انجامد به 
این معنا که هیچ گاه شاهد جریان زاینده رود از شبکه 

نکوآباد به پایین دست نخواهیم بود.
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 شما در نظر داشته باشید کشاورز 
جوانی که بیش از یک سال است هیچ 
کشتی انجام نداده، زمین هایش نابود 

شده و با فقر دست به گریبان است و از 
سوی دیگر با تخصیص ناعادلانه توزیع 
آب مواجه می شود از چه راهی خشم 

خود را نشان دهد!  
حدیث نبوی داریم که «من لا معاش 
له لا معاد له»؛ انتظار نباید داشت که 

اوضاع عادی باشد. اینکه با صنف 
کشاورزی جلسه برگزار می کنند و 
به یک توافق نسبی می رسند به 
این مفهوم نیست که جامعه به 

آرامش رسیده است. چنین صحبتی 
ساده انگاری است!


